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مخالفت رئیس جمهور محترم و برخی دیگر از مســئولان با ارســال 
»لایحه برجام« به مجلس شورای اسلامی و دلایل و توضیحاتی که برای قانونی 
بودن و یا به مصلحت بودن نظر خویش ارائه می کنند، پرسش هایی را به دنبال 
داشته است که اگر با پاسخ های قابل قبول و قانع کننده ای روبرو نشود، می تواند 
ابهام  آفرین باشــد. چرا که دولتمردان محترم نظر خود را قانونی می دانند و 
طرفداران ارسال  برجام به مجلس شورای اسلامی، دیدگاه دولت را با اصول 
77 و 125 قانون  اساسی ناهمخوان تلقی می کنند و این ابهام در هر دو حالت، 
یعنی ارسال لایحه برجام به مجلس و یا عدم ارسال آن برای هر دو سوی ماجرا 
باقی خواهد ماند، مگر آن که یکی از دو دیدگاه یاد شده از پیوست منطقی و 

قانونی روشن و غیرقابل خدشه ای برخوردار باشد.
دلایل مخالفت با ارسال لایحه برجام به مجلس شورای اسلامی به طور 
خلاصه- اما تقریبا کامل- در پاسخ رئیس جمهور محترم به سوال خبرنگار کیهان 

در کنفرانس خبری روز شنبه آمده است. ایشان می فرمایند؛ 
»طبق قانون اساسی، اصل 77 و 125 می گوید وقتی که یک توافقنامه یا 
معاهده ای امضاء شود [باید] آن را برای تصویب به مجلس ارسال کنند. خوب 
مــا که چیزی امضاء نکردیم آن چیزی که امروز دارد انجام می گیرد در واقع 
نسبت به اجرای یک معاهده ای است که قبلا ایران آن را پذیرفته و بحث این 
است که آنها می گویند که معاهده ان پی تی را درست اجرا کردید یا خیر. تمام 
این مذاکرات برای این بود که ما ثابت کنیم که این اتهامات بیجا هست و همه 
بحثها برای درست اجرا شدن معاهده ای بود که قبلا ایران عضو آن شده بود. 
امروز هیچ معاهده جدیدی وجود ندارد و هیچ کشــور دیگری از 1+5  آن را 
بــه پارلمان خود نبرده که ما ببریم و حالا اگر ما ببریم به پارلمان یک الزامی 
برای دولت می شود نه برای آنها. به مجلس رفتن معنایش این است چیزی که 
رئیس جمهور تا حالا امضاء نکرده امضاء کند و چیزی که وزیر خارجه امضاء 
نکرده را امضاء کند؛ چرا ما می خواهیم یک فشــاری که هیچ الزامی به آن 

نداریم را به مردم تحمیل کنیم؟«
درباره استدلال رئیس جمهور محترم گفتنی است؛ 

1 - مطابق اصول 77 و 125 قانون اساســی تمامی معاهدات، مقاوله نامه ها 
و موافقت نامه های بین المللی باید به تصویب مجلس شورای اسلامی برسد و 
استفساریه شورای نگهبان نیز تاکید می کند هر سند بین المللی  که برای کشور 
تعهدآور باشــد - صرفنظر از نام و عنوان آن- نیاز به تصویب مجلس دارد از 
این روی، برجام به دلیل تعهداتی که برعهده کشورمان می گذارد، باید به تصویب 
مجلس برســد. اما آقای رئیس جمهور می گوید ما چیزی را امضاء نکرده ایم 
که نیاز  به تصویب مجلس داشــته باشــد! این اظهارنظر در حالی است که:

مطابق اصل 125 قانون اساسی، امضای عهدنامه ها و توافق نامه ها از سوی 
رئیس جمهور و یا نماینده قانونی وی فقط بعد از تصویب مجلس شورای اسلامی 

امکان پذیر است. بنابراین؛
 الف: اگر قرار است توافق وین بعدا از سوی رئیس جمهور یا نماینده ایشان 
به امضاء برسد- که چنین است- قبل از امضاء باید به تصویب مجلس رسیده 
باشد. در این نکته دقت کنید که امضای برجام موکول به تصویب مجلس است 
و نه آن که بعد از امضاء بایستی برای تصویب به مجلس برود. و از این روی، 
ارسال لایحه برجام به مجلس حتی در صورتی که هنوز به امضاء رئیس جمهور 

یا نماینده ایشان نرسیده باشد نیز یک ضرورت قانونی است.
ب: و اما، هیچکس نمی تواند تعهدآور بودن برجام را انکار کند، بنابراین 
براســاس ماده 77 قانون اساسی، سند یاد شده چه امضاء شده باشد و چه 
قرار است بعدا امضاء شود، باید برای تصویب به مجلس شورای اسلامی برود.
2- می فرمایند؛ توا فق وین یک »معاهده جدید« نیســت که به تصویب 
مجلس نیاز داشته باشد، بلکه »اجرای یک معاهده ای است که قبلا ایران آن 
را پذیرفته  و بحث این است که آنها می گویند که معاهده ان.پی.تی را درست 

اجرا کردید یا خیر«! در این خصوص باید پرسید؛ 
الف: اگر »برجام« همان معاهده ان.پی.تی اســت چه نیازی به 12 سال 
چالش و بحث و مذاکره داشــت؟! و اگر اجرای مفاد همان معاهده مورد نظر 
اســت، تهیه و تدوین یک »متن جدید« چه ضرورتی داشته و چگونه قابل 
توضیح اســت؟!  اگر چنین بود- که نیست- نهایتا باید طی یک یادداشت از 
سوی آژانس و یا سازمان ملل، ایران را ملزم می کردند که مفاد ان.پی.تی را 
رعایت کند! آیا برجام از اینگونه یادداشت ها و توصیه هاست؟! یا توافقنامه ای 

جدید و متفاوت از  NPT است؟!
ب: به عنوان مثال - و فقط یــک نمونه- ماده 4 معاهده ان.پی.تی، حق 
غنی سازی اورانیوم را بدون کمترین محدودیت در میزان غنی سازی و مقدار 
مواد ذخیره شده، برای کشورهای عضو این معاهده- از جمله ایران- به رسمیت 
شمرده است. بنابراین اگر مطابق اظهارنظر آقای رئیس جمهور، توافق وین یک 
معاهده جدید نیست و همان معاهده ان.پی.تی است، چرا میزان غنی سازی 
ایران در حد زیر 5 درصد و مقدار ذخیره مواد غنی  شــده، به300 کیلوگرم 

محدود شده است؟! و ده ها سوال بی پاسخ دیگر از همین دست!
3- فرموده اند که هیچ کشور دیگری از 1+5 هم توافق وین را به پارلمان 

خود نبرده است. که در این باره گفتنی است؛
الف: آمریکا به عنوان اصلی ترین طرف مقابل ما در گروه 1+5، توافق وین 
را به کنگره این کشور ارسال کرده و طی یک ماه و چند روز گذشته بحث و 
گفت وگوهای فراوانی درباره تصویب یا رد آن در کنگره جریان داشته و هنوز 
هم ادامه دارد. بنابراین چرا ادعا می شــود که هیچ کشور دیگری از 1+5 آن 
را به پارلمان خود نبرده اســت؟! مگر آمریکا یکی از گروه 1+5 و اصلی ترین 

آنها نیست؟!
ب: نکته در خور اهمیت آن که توافق وین برای کشور ما تعهدآور است 
و جمهوری اسلامی ایران را ملزم به انجام این تعهدات کرده است ولی سایر 
کشورهای 1+5 قرار نیست تعهدی را به کشورهای خود تحمیل کنند که نیازی 
به تصویب در پارلمان این کشورها باشد. تعهدات آنها از نوع واگذاری امتیاز 
نیست بلکه این کشورها فقط درباره میزان امتیازاتی که ایران می دهد بحث 
و نظر دارند، مثلًا میزان ذخیره اورانیوم زیر 5 درصد غنی شده کشورمان 300 
کیلوگرم باشد یا کمتر و بیشتر! و یا فلان اندازه از تحریم ها تعلیق شود یا کمتر 
و بیشتر؟ و یا در فردو حق تزریق گاز فلوئور اورانیوم داشته باشیم یا نداشته 
باشیم؟! بنابراین ملاحظه می شود که تعهد آنها فقط در میزان امتیازی است 

که می گیرند و نه امتیازی که می دهند.
4- موافقان برجام از این ســند با عنوان »فتح الفتــوح«! »بزرگترین 
دستآورد«!، »تسلیم قدرت های جهانی در مقابل کشورمان«! »برجسته ترین 
معاهده تاریخ معاصر«!، »پیروزی 3 بر 2« و... یاد می کنند. و سؤال آن است که 
اگر آقایان، به این دیدگاه و نظرخود درباره برجام اعتقاد دارند، چرا از تصویب 
آن در مجلس ابراز نگرانی کرده و می فرمایند تصویب برجام در مجلس، این 
سند را به عنوان یک قانون مصوب مجلس، الزام آور می کند؟! قانونی شدن 
»فتح الفتوح«! و تثبیت »برد 3 بر 2« که باید افتخارآفرین و غرورانگیز باشد، 

پس چرا برای آقایان نگران کننده و دغدغه آور است؟! تعجب آور نیست؟!
5- اگر نگرانی آقایان از آن اســت که تصویب برجام در مجلس شورای 
اسلامی این سند را قانونی و الزام آور می کند باید پرسید مگر تصویب احتمالی 
آن در شورای عالی امنیت ملی، همین نتیجه را به دنبال ندارد؟ بنابراین چنانچه 
نگرانی از تصویب مجلس باشد این نگرانی از تصویب در شورای عالی امنیت 
ملی هم باید وجود داشــته باشد. از این روی به نظر می رسد نگرانی آقایان 
از تصویب احتمالی برجام در مجلس نیست، بلکه نگران رد آن هستند و یا 
خدای نخواسته از تریبون باز مجلس نگرانند، زیرا مردم را در جریان بحث و 
بررسی برجام قرار می دهد که می تواند اطلاع و باخبر شدن آنان از عدم توازن 
میان آنچه داده ایم و آنچه قرار اســت -تاکید می شود قرار است- بگیریم، را 
در پی داشته باشد. ممکن است گفته شود مجلس نیز می تواند برجام را در 
جلسات غیرعلنی بررسی کند که باید گفت واقعیات تلخ برجام بعد از مطرح 
شدن در میان چند صد نماینده مجلس نمی تواند در نهایت پنهان باقی بماند.
6- برجام اگر از سوی ایران و یا یکی از کشورهای 1+5 رد نشود، بعد از 
گذشــت 90 روز از تاریخ صدور قطعنامه 2231- تضمین توافق وین- به یک 
معاهده بین المللی و تعهدآور تبدیل می شود که ایران ملزم به اجرای تعهدات 
پذیرفته شده در آن خواهد بود. بنابراین، از این زاویه نیز، نگرانی رئیس جمهور 
محترم و برخی مسئولان از قانونی شدن برجام و الزام ایران به انجام تعهدات 

خود، بی مورد بوده و فاقد وجاهت است.
7- با توجه به این که برجام یک معاهده دو جانبه است و براساس قوانین 
بین المللی معاهده ها- کنوانسیون 1969 وین- هیچیک از دو سوی این معاهده 
نمی توانند نســبت به یک یا چند ماده آن از تحفظ یا »حق شرط« استفاده 
کنند، درباره چگونگی مواجهه ایران اسلامی با برجام، نقطه نظر و پیشنهاداتی 

هست که به بعد موکول می کنیم.

اگر فتح الفتوح است
 چرا قانونی نشود ؟!

فینال!

حسین شریعتمداری

* راه خیــر و صــاح در پیش روی دولت این اســت که رهنمودها و 
توصیه های رهبر معظم انقاب در جمع اعضای دولت را به صورت کتبی 
به کلیه دستگاه های مسئول اباغ کند و با تعیین وقت بخواهد که گزارش 
کارهای انجام شده برای تحقق آنها به بالا ارسال شود. این اقدام دولت 
گام مهمی در همدلی با ملت که دلداده رهبر خود هستند خواهد بود.
0916---2257

* آغاز نمایش جهانی فیلم محمدرســول الله )ص( ســاخته آقای مجید 
مجیــدی را تبریک می  گویم. ان شــاءا... این فیلم، مایه جذب و هدایت 
و دلدادگی بیشــتر مخاطبان سراسر جهان به اسام ناب محمدی)ص( 

خواهد شد.
0939---6362

* چرا باید غفلت دولتمردان و نمایندگان مجلس به جایی برســد که 
یک رســانه مردمی مثل کیهان تعطیلی بی جای مجلس را تذکر بدهد. 
آیا نمایندگان مجلس نمی دانند که بر جایگاه بزرگانی مثل مدرس تکیه 

زده اند؟ پس نباید نسبت به سرنوشت یک کشور بی توجه باشند.
علیمردانی
* سخنگوی قوه قضائیه اعام می کند از مهدی هاشمی در زندان گوشی 
تلفن همراه و سیم کارت و 30 سکه طا کشف شده است! ولی تا آنجا که 
ما می دانیم در ساعت اول ورود زندانی به زندان، لباس و وسایل همراهش 
را تحویل می گیرند و یک دســت لبــاس مخصوص زندان به او تحویل 
می دهند. چه چیزی باعث شده با ایشان چنین رفتاری نداشته باشند؟
پیش بهار

* دشــمن مستکبر و مکار به شدت با ابزارهای فرهنگی برنامه نفوذ در 
باورهای بچه های ما را دارد. شبکه های ماهوار ه ای - اینترنتی با جدیت 
به دنبال بی هویت کردن نسل دهه سوم و چهارم انقاب است اگر غفلت 

شود همه متضرر خواهیم شد.
0913---4578

* در توافق هسته ای از سوی ایران 150 مورد تعهد داده شده است. در 
این تعهدات با امضا باشد یا بی امضا نفس عمل مهم است. بنده معتقدم 
به جای ســرگرم شدن به کلمات و الفاظ اجازه بدهند مسائل از طریق 

مجاری قانونی و با تکیه بر خرد جمعی حل و فصل گردد.
0935---9923
*  وقتی در توافق هســته ای )برجام( آمده که ایران یکسری تعهدات را 
گردن می گیرد یعنی اینکه ملزم به رعایت آنها شده است. بنابراین بیان 

اینکه چیزی را امضا نکرده ایم، چیزی را عوض نمی کند.
0912---8853

* این سخن که چیزی امضا نشده که مجلس بخواهد بررسی کند حرف 
تازه ای نیســت چرا که تعهد اگر امضا شده باشد نیاز به بررسی ندارد و 
اصولا این بررسی فایده ای ندارد. تعهدات امضا نشده را بررسی می کنند 

که آیا اجرای آن به صاح کشور هست یا نه.
0914---8902

*  چرا یارانه ها و مسکن مهر که با همه کاستی های قابل رفع آنها مایه 
امید قشر مستضعف هستند سبب نگرانی دولت یازدهم شده اند؟ علت 

این ناهمدلی دولت با مردم چیست؟
0912---6775

* همســر جانبازم در این مدت که شاهد بی توجهی دولت به ارزش ها 
می باشــد آب شــده است. چون متاســفانه برخی از مقامات دولتی در 
برابر شــلتاق های دشمنان ســاکتند ولی از انتقاد هموطن خود سخت 

برمی آشوبند و عنان از کف می دهند.
محمودیان
* بی رغبتی شدید دولت به اظهار نظر مجلس در مورد برجام، حمل بر 
بی اعتقادی دولت به شعار یکسان بودن همه در برابر قانون و در راس امور 
بودن مجلس خواهد شد مردم وقتی این رفتار را در کنار دیگر رفتارهای 
حاکی از بی اعتقادی مسئولان به نظرات امام راحل بگذارند ممکن است 

به نتیجه گیری تلخی درباره مسئولان اجرایی برسند.
0919---8895

* به این نتیجه رســیده ام که هجمه سازمان یافته به شورای نگهبان به 
نام انتخابات، پوششــی است برای ممانعت از بررسی برجام در مجلس 

شورای اسامی!
0936---5530

* با توجه به حساســیت انتخابات در پیش رو شایســته اســت شورای 
محترم نگهبان با نهایت دقت و با چشمانی باز اقدام به تایید صاحیت 
افراد نماید تا منافقانی که در دوره هایی با قیافه های حق به جانب وارد 
مجلس شدند نتوانند مجددا با دورزدن نظام، تایید و وارد مجلس شوند. 
از کیهان هم انتظار دارم با نگارش مقالات و یادداشت های بیشتر هم به 
بصیرت افزایی جامعه کمک کند و هم شورای محترم نگهبان را در این 

برهه حساس یاری نماید.
عصار- تهران
* با توجه به نظر اخیر رئیس جمهور محترم در مورد مجلس دوره اول 
انقاب اسامی، باید گفت که در آن دوره ماهیت منافقین تا حد زیادی 
برای مردم افشا شده بود و نماینده مستقیم نداشتند و فقط نمایندگان 
لیبرال در مجلس اول حضور داشتند. از رئیس جمهور محترم خواهشمندم 
نظریات و مواضع آقای هاشمی رفسنجانی و حتی خود را در مجلس اول 
علیه لیبرال ها و لیبرالیزم مجددا مطالعه، تحلیل و منتشر کنند تا نسل 

جدید تصویر واقعی تری از آن دوره داشته باشد.
شکوهی دبیر تاریخ
* مسئولان دولت در ایام مذاکرات هسته ای اعام می کردند که تحریم ها 
یکجا برداشته می شود ولی حالا مفاد برجام و قطعنامه شورای امنیت از 
برداشته شدن 8 ساله و گاه بیشتر آن به شرط رضایت قاضی بدسابقه ای 

به نام آژانس حکایت دارد.
0936---5530

* پس چرا این توافق هســته ای هیچ اثر ملموسی در پروژه های مسکن 
مهر نداشــته و هر روز که می گذرد شرایط تحویل این خانه ها بیشتر و 

سنگین تر می شود.
0919---5616

* اینکه در وزارت ارشاد از آواز خوان حامی فتنه و ضد انقاب حمایت 
می شود می توان آن را به حساب نفوذ عوامل فتنه در بدنه مدیریتی این 
دستگاه گذاشت. ولی صداوسیما چرا باید خبر مربوط به این عنصر فاسد 

را در اخبار 20:30 پوشش دهد؟!
0912---7363

* حرف هــای اخیر وزیر ورزش و جوانان درباره فوتبال حرف دل مردم 
است.

0919---2546
* از مسئولین امر درخواست می شود به بیماران و معلولان از کار افتاده 
بهزیستی بیشتر رسیدگی کنند. با این تورم و گرانی، این حقوق اندک 

فقط کفاف خرید نان خالی را می دهد.
عالی نژاد- اردبیل

* شرکت ایرانسل هر روز 5 پیام برای هر مشترک پیامک کرده و بابت 
هر پیام مبلغی از موجودی شارژ کسر می کند. برای قطع این پیامک ها 

اقدام کرده ایم ولی دست از این کار خود برنمی دارند. چرا؟
0936---8717

* ســه سال است که پروژه زیرگذر ضلع جنوبی خیابان پیروزی مقابل 
ایستگاه مترو شیخ الرئیس در حال احداث می باشد. احداث این زیرگذر 

به طول 20 متر تا چه مدت دیگری به طول خواهد انجامید؟
رحمانی

به اسم تک نرخی 
بازار ارز 3 نرخی شده است!

بازار ارز توسط صرافی  های بانک 3 نرخه شده و ارز و سکه در کانال های جدید 
پیش می روند. اینها اخباری است که روزنامه های حامی دولت منتشر کرده اند.
روزنامه اعتماد در گزارشــی نوشــت: با از سرگیری معامات در بازارهای 
جهانی قیمت اونس حدود یک دلار کاهش پیدا کرد اما در بازار طافروشــان 
تهران نرخ طا و ســکه بالا رفت. در حالی کــه دلار اخیرا وارد کانال 3400 
تومان شده دیروز ]دوشنبه[ با افزایش نوسان مثبت تا 3420 تومان هم پیش 
رفــت. هر گرم طای 18 عیار هم تا 94 هــزار و 300 تومان بالا آمد. بر این 
اساس هر مثقال مظنه در حالی تا 408 هزار و 400 تومان رشد کرد که اونس 
به 1133 دلار افت کرد. قیمت انواع سکه طا هم در بازار طافروشان تهران 

نوسان مثبت را تجربه کرد.
هر ســکه تمام بهار آزادی بین 920 هزار تومــان و 922 هزار تومان در 

نوسان بود.
همزمان شــرق با بیان اینکه »بازار ارز توسط صرافی های بانک 3 نرخی 
شد« از قول رئیس انجمن صنفی کارفرمایان سکه و صرافان نوشت: تعجب آور 
است در حال حاضر یک صرافی می تواند حجم قابل توجهی دلار جنب پاساژ 

افشار توزیع کند.
وی با بیان اینکه در حال حاضر برخاف آنچه عنوان می شود دلار دونرخی 
اســت، سه نرخ دارد، گفت: نرخ آزاد، مبادله ای و نرخ صرافی پارسیان در بازار 
وجود دارد، چرا که همه می دانند صرافی بانک پارســیان اســت که در بازار 
غیرمجازها ارز را به فروش می رساند و نرخ سوم را تعیین می کند که نرخ آن 
معمولا پایین تر از نرخ بازار اســت. دقیقا در ساعاتی که صرافی پارسیان دلار 
عرضــه می کند، اندکی ریزش وجود دارد ولی بعد از آن دیگر تاثیری در بازار 
ندارد؛ معاماتی که خارج از صرافی در بازار انجام شــده و در سامانه سنا هم 

ثبت نمی شود.
عباس مســعودی یادآور شد: اگر تخلفات در حوزه ارزی تا قبل از اجرای 
دستورالعمل جدید غیررســمی و مخفیانه بوده با اجرای آن، صرافی بانک ها 
از داشــتن شرایط قانونی ورود به عرصه تبادلات ارزی مستثنا شده اند که به 
صراحت نقض کننده ماده 35 قانون پولی و بانکی اســت و اجازه می دهد این 
سهامداران بتوانند به عضویت هیئت مدیره درآیند یا با داشتن سهم یا مشارکت 
همزمان در تاسیس سایر صرافی ها داشته باشند. در واقع این بند شائبه رخنه 

فساد را ایجاد می کند.
وی با بیان اینکه در تبصره ماده)9( به وضوح اعام شده است 70 درصد 
صرافی بانک ها باید به نام موسســه یا بانک باشد، افزود: همچنین تاکید شده 
کسی که کمتر از پنج درصد از این سهم را دارد، از شرایط صاحیت فردی معاف 
و از شرط مدیرعاملی و عضویت در هیئت مدیره یک صرافی دیگر هم معاف 
است. همچنین به سهامدار جزء صرافی اجازه می دهد عضو تمامی شرکت های 
صرافی های دیگر هم باشــد. به عبارت دیگر، مجوز می دهد تا بانک ها به طور 
زنجیروار بتوانند با یکدیگر مجموعه ای را تشکیل داده و بر بازار تسلط داشته 

باشند که به نوعی کنار زدن شرکت های تضامنی است.
یادآور می شود اشاره این فعال صنفی به 3 نرخی شدن ارز در حالی است 
که برخی مقامات دولتی با ادعای تک نرخی کردن ارز، اجازه تصاعد تدریجی 
نرخ ارز دولتی به ارز آزاد )3400 تومان( را داده و همزمان مسیر ارز آزاد برای 
گران تر شدن را باز گذاشته اند چنان که اخیرا روزنامه فرهیختگان وابسته به 
دانشگاه مدعی شد ارز باید 4500 تومان شود )که معنای این ادعا کاستن از 

ارزش پول ملی به قیمت درآمدزایی بیشتر برای دولت است!(
از ربط دادن بارش ها به توافق

تا تحریف سخن امام)ره( درباره هاشمی
یک نماینده اصاح طلب مجلس می گوید حذف چهره های انقابی با دلایل 

واهی راه به جایی نمی برد.
عابد فتاحی در مصاحبه با ایلنا گفته است: مردم ما آگاهند و اینکه تندروها 
با هجمه های مختلف بخواهند عده ای را به نام ارتباط با سال 88 و گروهی را به 
دلیل رابطه با فان حزب، دسته ای را به نام جاسوسی برای انگلیس و جریانی 
را به خاطر نزدیکی با آیت الله هاشمی رفسنجانی برانند، راه به جایی نمی برد.

وی گفت: مگر حضرت امام در مورد آیت الله هاشــمی نفرمودند تا زمانی 
که هاشــمی زنده است، انقاب زنده خواهد بود، امروز کسانی که اساسا وزنی 
در سیاست کشور ندارند، برای تخلیه روحی خود با تندترین ادبیات از آیت الله 

هاشمی انتقاد می کنند.
فتاحی افزود: همه باید ارزش های این کشور، انقاب و خودمان را بدانیم و 
بزرگان انقابمان را زنده به گور نکنیم. چرا که زنده به گور کردن کسانی که 

این انقاب را تحقق بخشیدند، زنده به گور کردن انقاب است. 
یادآور می شود آقای فتاحی مانند برخی از همفکران خود جمله امام را تحریف 
می کند چرا که حضرت امام در ماجرای ترور آقای هاشــمی به دســت سازمان 
منافقین نگفتند »تا زمانی که هاشمی زنده است، نهضت و انقاب زنده است«، 
بلکه تأکید کردند »بدخواهان بدانند هاشمی زنده است چون نهضت زنده است«. 
یعنی بقای هاشــمی به بقای نهضت است و نه بقای نهضت به بقای هاشمی! با 
این وصف اگر مثا دختر  آقای هاشمی پس از نقش آفرینی دوشادوش منافقین 
در آشــوب 88 و بازداشــت شدن و به زندان رفتن، دوستی با بهایی ها و اعضای 
ســازمان منافقین به هم زد و آنها را دوســتان جدید و خوب خود معرفی کرد، 
تکلیف چیست؟ یا اگر سردهندگان شعارهایی مانند »انتخابات بهانه است-اصل 
نظام نشــانه اســت«، »مرگ بر اصل ولایت فقیه«، »نه غزه- نه لبنان« که علنا 
روی جمهوری اسامی خط کشیدند و دنبال پایان دادن به حیات انقاب بودند، 
در جبهه مشترک با آقای هاشمی ایستادند، آن وقت تکلیف چیست؟ آیا آنگاه 
مثا باید بقای نهضت را به بقای منافقین گره زد؟ به تعبیر امیرمومنان، افراد با 
میزان حق و باطل شــناخته می شوند نه اینکه حق و باطل را با افراد و تحول و 

تغییر آنها سنجیده شوند.
این نکته هم گفتنی است که فتاحی مردادماه گذشته در اظهارنظری عجیب 
گفته بود: »احساس می شود که در 12 سال گذشته، اروپا از ورود ابرهای بارشی 
به آسمان ایران جلوگیری کرده و از زمان توافق آب و هوای کشور به کلی متحول 
شده است. به نظر می رسد که ما بعد از مذاکرات به صفحه جهانی بازگشته ایم.«!

وی در گفت وگو با یکی از ســایت های محلی استان آذربایجان  ضمن دفاع 
محکم از توافق وین اعام کرده بود: »بعد از مذاکرات شــرایط لازم برای احیاء  
دریاچه ارومیه ایجاد شــده است، همان طور که مشاهده می کنید شرایط جوی 
کشور بعد از مذاکرات تغییر کرده و بارش ها افزایش پیدا کرده است! گرمای هوای 
در شــهرهای بزرگ کشور کاهش یافته و به نظر می رسد، علت خشکسالی های 

اخیر جنگ و جدال هسته ای بوده است.«!!
رفع تناقض گویی دولتمردان

بر حل هر مشکلی اولویت دارد
»تغییر سخنگوی دولت احتمالا بتواند به تناقض گویی ها در دولت پایان دهد«.
سایت نامه نیوز از سایت های حامی دولت در تحلیلی نوشت: اظهارنظرهای 
جناب نوبخت در مورد تصمیمات دولت و بعد تکذیب آن از سوی وزرا یا شخص 
وی دیگر تبدیل به ضرب المثل ایرانیان شــده اســت. نوبخت زمانی از تغییرات 
کابینه سخن گفت و اعام کرد که دولت خود را برای تغییرات آماده می کنند. 
همین سخنان باعث شد تا بسیاری رسانه ها از سخنان آقای سخنگو به این نتیجه 
برســند که تغییرات در دولت تدبیر و امید حتمی است. حتی برخی از رسانه ها 

اسامی را نیز مطرح کردند.
رسانه های کشــور در گزارش های گوناگون، محمدرضا نعمت زاده، محمود 
گودرزی و مسعود سلطانی فر را گزینه های این تغییرات دانسته اند. در کنار این 
معنا برخی رسانه ها می گویند وزرای کشور، تعاون، کار و رفاه اجتماعی، مسکن 
و شهرســازی، ورزش و جوانان و چند نفر از استانداران را در فهرست تغییرات 
دولت قرار دارند. این گمانه زنی ها علی عبدالعلی زاده را جایگزین عباس  آخوندی، 
مرتضی بانک را جایگزین علی ربیعی و محمد فروزنده را جایگزین رحمانی فضلی 
عنوان کرده و احتمال می دهند که کیومرث هاشمی، محسن مهرعلیزاده و محمد 

شریعتمداری نیز گزینه های جایگزینی گودرزی باشند.
تغییــرات در دولــت به نظر قطعــی می آمد تا اینکه ناگهــان رئیس دفتر 
رئیس جمهور به عنوان یکی از نزدیک ترین افراد به روحانی خط بطانی به تمام 
این شایعات کشید و گفت: »در این مورد هیچ تصمیمی اتخاذ نشده است. بلکه 
آنچه که گفته شده درخصوص عملکرد وزراست که این اتفاق یک فرآیند طبیعی 

است که لازمه تدبیر و امید است.« 
نمونه دیگری از این تناقض گویی ها را می شــود در حذف یارانه پردرآمدها 
مشــاهده کرد. نوبخت، حذف یارانه پردرآمدهــا را تکذیب می کرد و در همان 
هنگام وزیر اقتصاد از آغاز حذف یارانه پردرآمدها سخن می گفت، کار نیست.« 
مسئله دیگر گرانی نان بود. در حالی که مسئولان دولتی همچون معاون اجرایی 
روحانی از برنامه دولت برای گران کردن نان ســخن می گفتند، نوبخت چنین 
گمانه زنی هایی را تکذیب می کرد و در نهایت خود او در نشســت خبری اعام 

کرد که نان گران خواهد شد.
نامه نیوز می افزاید: به نظر می رســد محمدباقر نوبخت به عنوان سخنگوی 

دولت هماهنگی شــایانی با اعضای دولت ندارند و یا اینکه اعضای دولت او را 
چندان در جریان امور کار نمی گذارند. این در حالی است که سخنگوی دولت 
به عنوان سخنگوی رئیس جمهور و تمام اعضای دولت است و نمی شود او یک 
بیت یا یک قافیه بگوید و وزرا بیت های با قافیه های متفاوت. روحانی باید قبل 
حل هر مشکلی از جمله مشکات اقتصادی و گره های هسته ای، فکری به حال 
این تناقض های اعضای دولت در مسائل مختلف کند. اگر این رویه ادامه پیدا 
کند، دیگر دولت نمی تواند انتظار داشــته باشد که مردم به سخنانش اعتماد 
کننــد. قطعا جامعه خواهد گفت وقتی اعضای دولت در هر مســئله بزرگ و 
کوچکی حرف های همکاران خود را تکذیب می کنند، چگونه انتظار دارند که 

ما به حرف های آنها اعتماد کنیم.
نامه نیــوز همچنین بــا بیان اینکه »برخی نزدیکان و مشــاوران روحانی 
زمینه ســاز حاشیه های بسیاری برای دولت شده اند« می نویسد: نصب عکس، 
جناب نوبخت در کنار عکس امام، رهبری و رئیس جمهور در دفتر قزوین حزب 
اعتدال و توسعه در هنگام سخنرانی واعظی وزیر ارتباطات، یکی از همین مسائل 
است. هنوز مشخص نیست که عکس آقای نوبخت چگونه در کنار عکس رهبر 

و رئیس جمهور قرار گرفته است.
اوباما: ایران در نبرد نامتقارن

قدرتمند است
اوباما گفت موفقیت ایران در منطقه به خاطر خرج کردن پول نبوده بلکه 

به این خاطر است که گروه های هم سو برای خود ایجاد کرده اند.
رئیس جمهور آمریکا در مصاحبه با جیم آیزنر سردبیر سایت یهودی فوروارد 
و درباره احتمال هزینه پول های آزاد شده پس از تحریم ها در زمینه حمایت 
از گروه هایی مانند حزب الله گفت: ما اکنون با قدرتی منطقه ای طرف هستیم 
که در حمات و تجاوزات غیرمتقارن  و غیرمتعارف و نیابتی خوب است و این 
چیزی است که ما به همراه یکدیگر می توانیم با آن مقابله کنیم و آن را متوقف 
کنیم. به همین علت اســت که من کشورهای خلیج)فارس( را به کمپ دیوید 
دعــوت کردم تا به طور موثرتری با آنها در جلوگیری از انتقال تســلیحات و 
تقویت همکاری اطاعاتی هماهنگی  انجام دهیم و از آنها در هماهنگ کردن 

سیستم های دفاع موشک های بالستیک حمایت کنیم. 
وی اضافــه کرد: به محض اینکه ایــن بحث پایان یابد، فکر کنم خواهیم 
توانست روی گفت وگوهایمان با اسرائیلی ها تمرکز کنیم که درباره این است که 
چگونه می توانیم کارهای بیشتری برای تقویت همکاری های بی سابقه نظامی 
و اطاعاتیمان با آنها انجام دهیم و اینکه ببینیم آیا توانمندی های بیشــتری 
وجود دارد که اســرائیل برای جلوگیری از دســتیابی برای مثال حزب الله به 

موشک ها از آن بهره بگیرد.
اوباما خاطرنشان کرد: البته حدس می زنم نکته اصلی این است جایی که 
ایران در فعالیت های بی ثبات کننده اش موفق بوده، به خاطر داشتن پول فراوان 
نبوده اســت. به این علت بوده است که آنها به طور موثری از گروه های تحت 
فرمان خود بهره گرفته اند، به این علت بوده است که آنها در جاهایی مثل لبنان 
دهه هاست سرمایه گذاری کرده اند و جای پای خود را در آنجا محکم کرده اند. 
علت اینکه ما نتوانسته ایم عملکرد خوبی در توقف آن داشته باشیم، این نیست 
که آنها از ما بیشتر پول خرج می کنند. علت این است که ما آن طور که باید 
هماهنــگ عمل نکرده ایم، و اطاعات کافی و خوب جمع آوری نکرده ایم و در 

مقابله با آن سازمان یافته نبوده ایم.
اوباما همچنین گفته اســت: اسرائیل فقط متحد ما نیست بلکه دوست و 
خانواده ماست و همواره بین دوستان و خانواده ها بحث هایی وجود دارد. همه 

ما طرفدار اسرائیل هستیم.
وی تصریح کرد: برخی می گویند توافق بهتر این است که ایران غیر از برنامه 
تسلیحات هسته ای ]!؟[، هرگونه برنامه صلح آمیز را کنار بگذارد. من گفتم و فکر 
می کنم که همه کارشناسان مسایل ایران و بین الملل نیز تایید می کنند، این 
است که ایران هیچگاه با آنچه تسلیم کامل قلمداد می کنند موافقت نخواهد 
کرد و ما در این موضع گیری حمایت جامعه بین المللی را نخواهیم داشت و این 
بدان معناست که نظام تحریم ها از هم فرو می پاشد. پس این گزینه یک گزینه 

خوب نخواهد بود و منتقدان به طور موثر و قوی به این نکته پاسخ نداده اند.
اوباما همچنین گفت: روشــن است که امنیت اسرائیل موضوعی است که 
به شــدت عاطفی اســت و درست هم همین اســت. و من نگران نیستم زیرا 
اطمینان دارم این )توافق( امنیت و ایمنی بیشــتری هم برای اســرائیل و هم 
برای آمریکا در پی خواهد داشــت. و اگر هنگامی که دوربین ها دارند نشــان 
می دهند، سانتریفیوژها خارج می شوند، و ذخایر اورانیوم غنی شده یا از ایران 
خارج و یا نابود می شــود و تاسیساتی که نگران کننده بود، تعطیل می شوند و 
بازرسان کارشان را به شکلی موثر انجام می دهند، آنگاه فکر می کنم ارزیابی از 

این توافق متفاوت خواهد بود.

تاکید  کشورمان  خارجه  وزیر 
کرد: ما اجــازه ندادیم در موضوع 
هســته ای هیچ موضوع منطقه  ای 
وارد این مذاکرات شود. ما به خود 
اجازه نمی دهیم برای این منطقه با 

دیگران مذاکره کنیم.
محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه 
در آغاز مرحله جدید از سفر منطقه ای 
خود  روز گذشــته وارد تونس شد و با 
مقامات این کشور دیدار و گفت وگو کرد.

محمــد جواد ظریــف وزیرخارجه 
کشورمان با طیب البکوش  وزیر خارجه 
تونس دیدار و در مــورد همکاری های 
مشترک دوجانبه و راه حل های سیاسی 
برای بحــران منطقه رایزنی و گفت وگو 

کردند.
ظریف افراط گرایی و تروریســم را 
خطر بزرگ جامعه اسامی عنوان کرد و 
گفت: امروز نبرد اصلی بین افراط گرایی 
و اعتدال است و همه کشورهای اسامی 
بایــد در یک جبهه علیــه افراط گرایی 

متحد باشند.
وی خاطرنشان کرد: برای گفت وگو 
و رونــد سیاســی در ســوریه، یمن و 
دیگر مناطق گرفتار بحران نباید شرط 

گذاشته شود.
همچنیــن وزیــر امــور خارجــه 
کشــورمان، در بدو ورود بــه فرودگاه 
تونــس دربــاره هدف ســفرش به این 
کشور اظهار داشت: »منطقه با موضوعات 

افراط و بی ثباتی دست به گریبان است، 
بی ثباتی در لیبی، عراق، سوریه و یمن 
نیازمند گفت وگو بین کشورهای جهان 

اسام است«.
ظریف  در جمع خبرنگاران 

در تونس
در ادامــه محمدجــواد ظریف در 
نشستی با خبرنگاران تونسی اظهارداشت: 
کنار گذاشتن استانداردهای دوگانه که 
مانع مبارزه با داعش و تروریزم در منطقه 
شــده است می تواند به مبارزه با داعش 

کمک کند. 
وی بــا بیان این که »حل مشــکل 
هسته ای یک پیروزی برای کل منطقه 
و جهان اسام است و تهدیدی برای هیچ 
یک از کشورهای همسایه و جهان اسام 
نیست« گفت: جمهوری اسامی ایران از 
این که درباره وضعیت منطقه و آینده با 
کشورهای بیرون از منطقه گفت وگو کند، 
اجتناب کــرد؛ زیرا معتقدیم موضوعات 
منطقه باید با تاش کشورهای منطقه 

حل و فصل شود. 
وی اظهار داشــت: ما از سیاســت 
مســتقل و معتــدل تونــس دربــاره 
موضوعات منطقه اســتقبال می کنیم و 
این فرصت خوبی است که در این زمینه 
همکاری کنیم و هم چنین دیگران را به 
سیاست های عقانی و مبتنی بر گفت وگو 
و همکاری برای حل مشکات کشورهای 
منطقه فرامی خوانیم. ما اجازه ندادیم در 

موضوع هسته ای هیچ موضوع منطقه ای 
وارد این مذاکرات شود. ما به خود اجازه 
نمی دهیم برای ایــن منطقه با دیگران 

مذاکره کنیم. 
وزیر خارجه کشورمان خاطرنشان 
کرد:  مردم ما به سیاســت های آمریکا 
بی اعتمادند و اجرای صحیح توافق نامه 
هســته ای، فرصتی برای آمریکا ایجاد 
می کند که بتواند لااقل مقداری از اعتماد 
از دست رفته مردم ایران را ترمیم کند. 
سیاست های آمریکا در منطقه ما یکی 
از دلایــل بی اعتمــادی مردم ماســت 
به ویــژه حمایت آمریکا از جنایات رژیم 

صهیونیستی در حق مردم فلسطین. 
خبرنگاری درباره سیاســت ایران 
هراســی رژیم صهیونیستی پرسید که 
ظریف پاسخ داد: سیاست ایران هراسی 
رژیم صهیونیســتی شکســت خورده 
است و امروز این رژیم باید پاسخگوی 
جنایاتش علیه مردم فلسطین و لبنان 
باشد و دیگر نمی تواند به آتش کشیدن 
شهرک سازی  خردســال،  کودک  یک 
اشــغالگرایانه و حمله به غــزه و کرانه 
باختری و لبنان را تحت هیچ پوششی 
توجیه یا مخفــی کند. نگرانی نتانیاهو 
دقیقا از این است. از برادران و خواهران 
جهان عــرب می خواهیم این نگرانی را 
درک کنند و برای افشای جنایات رژیم 
صهیونیستی به عنوان تنها دشمن در 

منطقه تاش کنند.

آمریکا  جمهــور  رئیس 
تاکیــد کرد براســاس مفاد 
توافق، یک سازوکار بی سابقه 
راســتی آزمایی و بازرسی از 

ایران برقرار شده است.
»باراک اوباما« رئیس جمهور 
آمریکا در مصاحبه با نشریه فوروارد 
مدعی شد: علت حضور ایران در 
تحریم های  مذاکرات هســته ای، 
بی ســابقه ای اســت که آمریکا با 

حمایت بین المللی شکل داد.
اوباما افزود: تحریم های کنگره 
علیه ایران طی سال های متمادی 
برای تغییر رفتار ایران مؤثر نبود. 
انگیزه ایران برای تعامل با جامعه 
جهانی، بازپــس گرفتن پول های 
بلوکه شــده خود براساس توافق 
است و این مبالغ حدود 50 میلیارد 

دلار است.
وی خاطرنشان کرد: اکنون ما 
یک قدرت منطقه ای )ایران( داریم 
که در تهاجم نامتقارن، غیرمتعارف 
و نیابتی خوب کار می کند و این 
موضوعی اســت که ما با همدیگر 
می توانیــم با آن مقابلــه و آن را 

متوقف کنیم.
رئیــس جمهور آمریکا مدعی 
شد: ایران زمانی به پول های بلوکه 
شده خود دست می یابد که تمام 
اقدامات لازم برای بستن راه های 
رســیدن به ساح هســته ای را 

براساس توافق انجام دهد.
اوباما افزود: براساس برآوردهای 
ما حتی با کسب این مبالغ، اقتصاد 
ایران در ســال 2022 به نقطه ای 
که قرار بود بدون تحریم ها برسد 

خواهد رسید.
وی در ادامه گفت: براســاس 
مفاد توافق، یک سازوکار بی سابقه 
راستی آزمایی و بازرسی را برقرار 

کرده ایم.
رئیس جمهور آمریکا تصریح 
کرد: آنها همچنان تحت پروتکل 
الحاقــی خواهند بــود که طیف 
بزرگی از مکانیسم های نظارت را 

اعمال می کند.
به گزارش تسنیم، اوباما افزود: 
بنابرایــن در ســال پانزدهم، هر 
فردی که بر جایگاه فعلی من در 

کاخ سفید باشد، اطاعات بیشتری 
درباره برنامه هسته ای آنها خواهد 
داشــت و در صورت نیاز به انجام 
حمله ای علیه برنامه هسته ای ایران 
بیشتری  بین المللی  مشــروعیت 

خواهد داشت.
وی در ادامه گفت: براســاس 
گزینــه جایگزینی که برخی ارائه 
کرده اند بایــد تحریم ها را حفظ 
کنیم و به اعمال فشــار به ایران 
ادامه دهیم و در نهایت به توافقی 

بهتر دست پیدا کنیم.
رئیس جمهور آمریکا تصریح 
کرد: آنچه من گفتم و فکر می کنم 
همه کارشناســان مسایل ایران و 
تأیید می کنند،  بین الملل  جامعه 
این اســت که ایــران هیچ گاه با 
آنچه تسلیم کامل قلمداد می کنند، 
موافقــت نخواهد کــرد و ما در 
ایــن موضع گیری حمایت جامعه 
بین المللی را نخواهیم داشت و این 
بدان معناست که نظام تحریم ها از 

هم فرو می پاشد.
 گزارش شورای امنیت
 از روند اجرای برجام! 

خبرگــزاری اســپوتنیک در 
گزارشی اعام کرد: شورای امنیت 
در ماه ســپتامبر گزارشی از روند 

اجرای برجام ارائه می کند.
این درحالی اســت که طبق 
اخبار رسمی منتشر شده از توافق 
هســته ای، اجــرای برنامه جامع 
اقدام مشترک هنوز آغاز نشده و 
مشخص نیست که شورای امنیت 
قرار است از چه اقداماتی از طرف 

ایران گزارش ارائه کند.
شــورای امنیت سازمان ملل 
یک هفته پــس از توافق ایران و 
گــروه 1+5 کــه از آن به عنوان 
برجام یاد می شــود، این توافق را 
تحت قطعنامه 2231 با رای همه 

اعضا به تصویب درآورد.
 همکاری وزارت انرژی 

آمریکا در راستی آزمایی 
تعهدات ایران! 

»ارنســت مونیز« وزیر انرژی 
آمریکا در دانشکده حقوق دانشگاه 
»کلــرادو« گفــت: وزارت انرژی 
تعهدات  راستی آزمایی  به  آمریکا 

ایران در »برجام« کمک می کند! 
این اظهارنظر در حالی است 
که کشــور آمریکا به عنوان طرف 
مذاکــره هیــچ گاه نمی تواند در 

جایگاه قاضی توافق قرار گیرد.
مونیز افزود: توافق هســته ای 
که واشــنگتن یکی از طرف های 
امضاکننــده آن اســت بر دانش 
وزارت انرژی آن کشــور اســتوار 

شده است.
 حمایت رئیس سابق 

موساد از توافق هسته ای
»افرایم هالووی« رئیس سابق 
موســاد در مصاحبــه با شــبکه 
خبری »پی بی اس« گفت: معتقدم 
ترتیباتــی که بر ســر آنها توافق 
حاصل شده، حداقل به مدت یک 
دهه، پاســخ معتبــری به تهدید 

نظامی ایران می دهد.
هالــووی افزود: ایران با حذف 
اولیــن و مهم تریــن عامل یعنی 

رآکتور اراک موافقت کرده  است.
وی در ادامه گفت: همان طور 
که گفتــم درباره مســئله اراک، 
واضح است که هسته  این رآکتور 
قرار است تخریب شود. فردو نیز 
که دارای سانتریفیوژهای بسیاری 
اســت، قرار اســت به تحقیقات 
علمی محدود شــود. درباره نطنز 
نیز راه مشــخصی برای نظارت بر 
این تاسیسات وجود  فعالیت های 
دارد. بنابراین معتقدم این توافق 
ظرفیت های ایرانی ها برای پیشبرد 
ایــده اصلی خود در هر ســه این 

تاسیسات را متوقف کرده است.
رئیس ســابق موساد تصریح 
کرد: فقط من موافق توافق نیستم 
بلکــه افــرادی وجــود دارند که 
مانند من فکــر می کنند. یکی از 
آنها »یوزی ایام« رئیس ســابق 
کمیســیون انرژی اتمی اسرائیل 
و دیگری »ایتســیک« است که 
ســال ها رئیس بخــش تحقیق و 
توســعه وزارت جنگ اســرائیل 

بوده است.
به گزارش خبرگزاری ها، »جان 
کــری« وزیر خارجــه آمریکا در 
مصاحبه با شــبکه »سی ان ان« 
مدعی شد: در صورت تخطی ایران 

اوباما:

ساز وكار بازرسی ها از ایران بی سابقه است
از تعهداتش در توافق هســته ای، 
بــرای آمریکا  همــه گزینه ها در 

دسترس است.
ادعایــی دیگر گفت:  وی در 
اگــر ایران آن طــور که ما انتظار 
دسترســی های  زمینه  در  داریم 
مناســب شــرایط را مهیا نکند و 
توافــق صورت گرفتــه را نقض و 
تخلف کننــد، در معرض تمامی 
گزینه های در دسترس آمریکا قرار 

خواهند گرفت.
در همیــن حــال، »وندی 
شــرمن« معاون سیاسی وزارت 
خارجه آمریــکا در مصاحبه با 
شــبکه »پی بی اس« گفت: این 
توافق نه براســاس اعتماد، که 
انجام  دائــم  نظارت  براســاس 

می شود.
در جمع خبرنگاران تونس

ظریف: در موضوعات منطقه ای با آمریکا مذاکره ای نداریم

گفــت: اعضای اصلی این حزب »اتحاد ملــت« که همان فتنه گران 
هستند.

گفتم: ولی اسمش که حزب فتنه گران نیست!
گفــت: یکی از مدعیان اصاحات گفته اســت؛ این حزب خود را با 

الزامات نظام همراه می کند.
گفتم: در جریان فتنه آمریکایی اسرائیلی 88 هم، ابتدا اعلام 
می کردند که یکی از اصول آنها »قانون گرایی« است ولی بعدا نشان 
دادند که برای وطن فروشی اجیر شده اند و از نتانیاهو به دریافت 
مدال »بزرگترین سرمایه اسرائیل در ایران« مفتخر!! شدند! و هنوز 
هم حاضر نیستند با دشمنان تابلودار این مرز و بوم مرزبندی کنند.

گفت: چه عرض کنم؟! یعنی هنوز هم بعله!...
گفتم: یارو به دکتر گفت؛ یک هفته  است که خواب می بینم در 
تیم فوتبال گرگ ها  بازی می کنم. دکتر چند تا دارو داد و گفت؛ 
امشــب این داروها را مصرف کن تا دیگر از این خواب ها نبینی. 
یارو پرسید؛ اجازه بدهید از فردا شب مصرف کنم. دکتر با تعجب 

گفت چرا؟! و یارو گفت؛ آخه امشب فیناله!


